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Az OMBKE Választmány ülése

A Választmány a soron következõ ülését 2016. október 5-
én tartotta Budapesten, az OMBKE Központ Mikoviny-
tanácstermében. Dr. Nagy Lajos elnök megállapította a hatá-
rozatképességet, a résztvevõk egyhangúlag elfogadták az írás-
ban elõre megküldött napirendet.

Napirend elõtt megemlékeztek az elõzõ választmányi ülés
óta elhunyt OMBKE vezetõkrõl: dr. Bakó Károly aranyokleve-
les kohómérnök, címzetes egyetemi tanár, tiszteleti tag (1972-
1981 Öntészeti Szo. titkára, 1981-1991 OMBKE ügyvezetõ fõ-
titkár), Götz Tibor gyémántokleveles olajmérnök, tiszteleti tag
(EB tag, EB elnök 2003-2010, fõtitkárhelyettes 1983-1985)
Pivarcsi László okl. kohómérnök, (É-Dunántúli Helyi Szerve-
zet elnök), Csicsay Albin gyémántokleveles bányamérnök
(OMBKE fõtitkár 1981-1990).

A Választmány ugyancsak megemlékezett arról, hogy az
Óbudai Egyetemen rektori kinevezésben részesült dr. Réger
Mihály okl. kohómérnök, a Vaskohászati Szakosztály Buda-
pesti Szervezetének elnöke, a Magyar Bányászati és Földtani
Hivatal vezetésével bízták meg Zelei Gábor okl. olajmérnök
OMBKE tagot, a Magyar Tudományos Akadémia levelezõ
tagnak választotta dr. Kaptay György okl. kohómérnököt, ill.
hogy a Magyar Érdemrend Lovagkeresztjét kapta dr. Csõke
Barnabás professzor emeritus, a Magyar Ezüst Érdemkereszt
polgári tagozata kitüntetést kapta Cseh Zoltán, a COLAS
Északkõ Kft. ügyvezetõ igazgatója, és a Miskolci Egyetemen
„Pro Universitas” kitüntetésében részesült dr. Nagy Lajos c.
egyetemi docens, az OMBKE elnöke.

Az 1. napirendi pontban dr. Nagy Lajos elnök adott tájékoz-
tatást az elõzõ idõszak eseményeirõl:
– A Századvég ismertette egy közvélemény-kutatásának

eredményét, melyben a lakosság véleményét mérték fel a
bányászattal kapcsolatban. Érdekes megjegyezni, hogy a
kérdezettek több mint fele támogatná a bányászatot, de a
legolcsóbb energiának a megújuló energiát nevezték meg.

– A V4 országok részére kiírt pályázat támogatásával 2016.
április 21-22-én Selmecbányán a bányászati emlékhelyekrõl
tartott konferencián Dorog, Tatabánya, Oroszlány emlék-
helyei kerültek bemutatásra. 

– A 106. Küldöttgyûlés Budapesten 2016. május 27-én a ha-
gyományoknak megfelelõen lezajlott.

– Kb. 120 fõvel részt vettünk a csehországi Pribramban 2016.
június 10-12-én megrendezett Európai Knappentagon. Bu-
dapestrõl, Tatabányáról és Miskolcról indult autóbusz. 

– 2016. augusztus 5-7-én az idõközben elhunyt Pivarcsi Lász-
ló szervezésében Dunakilitiben megrendezésre került a
XXIII. Szigetközi Tudományos Szakmai Napok.

– 2016. augusztus 12-14-én Gölnicbányán tartották a Szlovák
Bányavárosok Találkozóját, melyen a mátrai és a tatabányai
szervezetek vettek részt. 

– A bányásznapot több bányásztelepülésen megünnepelték. 
– Országos Bányásznapi Ünnepség Gyöngyösön 2016. szep-

tember 2-án volt.
– Bauxitkutatás emlékkiállítás nyílt Balatonalmádiban (2016.

szeptember 3.).
– Emlékülés Gánton a 90 éve kezdõdött a hazai bauxitbányá-

szatról (2016. szeptember 4.).
– A Selmecbányán hagyományosan megrendezett Szalaman-

der ünnepséghez kapcsolódó eseményeken közel négyszá-
zan vettünk részt 2016. szeptember 8-11-én. Ez évben nagy-
mértékben kiemelte a magyar küldöttség megjelenését a
bányász fúvószenekar. 

– Az együtténeklés megszervezése ilyen sok résztvevõ eseté-
ben ismét nehéz volt. Érdemes lenne kipróbálni mobil
hangszórók alkalmazását.

– 2016. szeptember 16-18-án Miskolcon került megrendezés-
re a Fazola Fesztivál (tudományos konferencia, szakestély,
ünnepség Ómassán). 

– Szeptember 17-én a Miskolci Egyetem parkjában felavat-
ták a „Lélekharangot”, melyet a diákok kezdeményezésére
az OMBKE által állított emlékoszlop közelében állítottak
fel. Ez a harang a jövõben méltó helye lesz az elhunyt tár-
sainkra való megemlékezésnek. 

A 2. napirendi pontban Kõrösi Tamás fõtitkár emlékezte-
tett a 106. Küldöttgyûlés által kitûzött feladatokra, melyekrõl
a 107. Küldöttgyûlésen, illetve az azt megelõzõ választmányi
ülésen kell számot adni. Áttekintve a feladatokat, azok végre-
hajtása folyamatban van. A közeljövõben célszerû egy megbe-
szélést szervezni a diákság szervezeteivel.

A 3. napirendi pontban Kõrösi Tamás fõtitkár ismertette a
következõ idõszak kiemelt eseményeit.  
– Okóber 6-8-án Repiskán tartja a Szlovák Egyesület a ha-

gyományos bányászati konferenciáját, melyen az OMBKE
vezetõsége is részt vesz.

– Október 14-én Székesfehérváron kerül megrendezésre az
ez évi Fémkohászati Napok.

– November 5-6-án az OMBKE is részt vesz a Földtudomá-
nyi Forgatag rendezvényen a Természettudományi Múze-
umban. Az OMBKE megjelenését Huszár László szervezi.

– November 24-25-én Egerszalókon rendezzük meg az Or-
szágos Bányászati Konferenciát. 

– December 4-én a Szent Gellért sziklakápolnában tartjuk a
hagyományos istentiszteletet. Terveink szerint erre az idõre
elkészül az OMBKE tagjainak adományából a Szent Bor-
bála-szobor.

– A központi Borbála ünnepség december 2-án a MÁELGI
dísztermében lesz.

– December 8-án tartja az Öntészeti Szakosztály az évzáró
ülését.

– A Vaskohászati Szakosztály december 13-án tartja a Luca-
napot.

– 2017 március 30. és április 2. között tartjuk az EMT-vel kö-
zösen a hagyományos Bányászati-Kohászati-Földtani Kon-
ferenciát Kolozsváron és Kalotaszeg térségében. 

– Április 5-én Várpalotán tarjuk a hagyományos „Jó szeren-
csét!” ünnepséget.

– Május 26-án vagy 27-én tervezzük a 107. Küldöttgyûlést Ta-
tabányán. Egyeztetni szükséges a Tatabányai helyi szerve-
zettel, hogy hogyan lehet kapcsolódni a Tatabányán terve-
zett Jó szerencsét! emlékév rendezvényeihez. 

– Június 23-24-én ünnepeljük Selmecbányán az OMBKE
megalakulásának 125 éves évfordulóját.

– 2017 tavaszán a Fémkohászati Szakosztály Miskolcon tart-
ja a Fémkohászati Napokat.

– A Vaskohászati Szakosztály jelezte, hogy vizsgálja egy Vas-
kohászati Konferencia rendezését 2017-ben.

– Ugyanígy a Bányásztati és a Kõolaj Földgáz és Vízbányá-
szati Szakosztályok egy országos munkavédelmi konferen-
cia megtartását tervezik.

A 4. napirendi pontban dr. Gagyi Pálffy András ügyvezetõ
igazgató adott tájékoztatást az OMBKE 2016. I-III. negyedévi
pénzügyi helyzetérõl. (A választmányi tagok megkapták a vo-
natkozó táblázatokat.)

Az OMBKE az éves tervében lévõ költségeket idõarányo-
san teljesítette, de az árbevételeknél jelentõs lemaradás van.

Egyesületi ügyek



Bányászati és Kohászati Lapok – BÁNYÁSZAT – KÕOLAJ ÉS FÖLDGÁZ 149. évfolyam, 5-6. szám 23

Az egyéni tagdíjaknál az éves tervhez képest 2,5 M Ft, a jogi
tagdíjak esetén 7,3 M Ft lemaradás van. Az I-III. negyedév
mérlege így: -1,8 M Ft.

Október hónap folyamán az egyéni tagdíjat nem fizetõk
részére figyelemfelkeltõ levelet és csekket küldünk.

A pártoló jogi tagoknál a szakosztályvezetõk lobbitevé-
kenységére van szükség. A megkeresendõ nagyobb támoga-
tók: Baumit Kft., COLAS Északkõ Kft., KõKA Kft., Lafarge
Kft., Mátrai Erõmû Zrt., Mecsekérc Zrt., Magyar Földgáztá-
roló Zrt., ISD Dunaferr Zrt., ALCOA-Köfém Kft., INOTAL
Zrt., TÉT-3 Gázkút Kft., MÖSZ.

Az 5. napirendi pontban dr. Gagyi Pálffy András ügyvezetõ
igazgató adott tájékoztatást arról, hogy a választmány határo-
zatának megfelelõen árajánlatot kértünk más nyomdától és a
jelenlegi nyomdától is a BKL Bányászat és a Kõolaj és Föld-
gáz lapok munkáira. A megkapott ajánlat szerint egy új nyom-
da választása esetén évente kb. 1 M Ft többletköltség kelet-
kezne, míg a BKL-t eddig készítõ nyomda úgy nyilatkozott,
hogy a korábbi árait még két évig tartja. Ezért nem látszik cél-
szerûnek nyomdát változtatni. A választmány a tájékoztatást
tudomásul vette.

6. napirendi pont: Javaslat Szent Borbála-kitüntetés ado-
mányozására. Elõterjesztõ: Hevesi Imre fõtitkárhelyettes. Az
OMBKE összesen 7 db Szent Borbála-éremre kapott elõter-
jesztési lehetõséget, melybõl 3 bányász és 4 kohász. A szak-
osztályok a javaslataikat leadták. Nincs vitatott kérdés. A ja-
vasolt személyeket tartalmazó névsort a választmány megkap-
ta és jóváhagyta.
Az ülés emlékeztetõje alapján PT

A Bányászati Szakosztály vezetõségi ülése

A szakosztály-vezetõségi ülésre az elõre meghirdetett na-
pirendi pontoknak megfelelõen, 19 fõ részvételével került sor
2016. október 13-án Budapesten az OMBKE Központban.

Az ülést Huszár László elnök nyitotta meg, aki megemlé-
kezett a közelmúltban elhunyt kiemelkedõ egyesületi tagjaink-
ról: Csicsay Albin, dr. Bakó Károly, Götz Tibor, dr. Biró József.

Az elsõ napirendi pontként Bõhm Balázs titkár adott tájé-
koztatást a legutóbbi szakosztály-vezetõségi ülés (2015. de-
cember 9.) óta történt fontosabb eseményekrõl:
– 2016. január 8-án dr. Csõke Barnabás köszöntése 70. szüle-

tésnapja alkalmából a Miskolci Egyetemen. Személyéhez
tartozik, hogy 2016. augusztus 20-a alkalmából a Magyar
Érdemrend Lovagkeresztje kitüntetésben részesült.

– 2016. február 3-án a Szlovák Parlament elnöke és helyettese
Pozsonyban a Parlament épületében fogadta a V4 országok
bányász-kohász egyesületek vezetõit. Az OMBKE képvisele-
tében részt vett dr. Nagy Lajos és dr. Gagyi Pálffy András. 

– 2016. február 13-án hagyományos OMBKE bál Lillafüre-
den (mintegy 200 fõ részvételével).

– 2016. április 7-10. EMT konferencia Brassóban (OMBKE
részérõl 80 fõ részvételével). 

– 2016. április 14-én „Jó szerencsét!” ünnepség Várpalotán. 
– 2016. április 18-án választmányi ülés. Fõ napirendi pontja a

küldöttgyûlés elõkészítése.
– 2016. április 21-22. V4 Konferencia Selmecbányán. 
– 2016. május 27-én 106. Küldöttgyûlés Budapesten. A szak-

osztály tagjai közül kitüntetést vehetett át: Wahlner Aladár
emlékérmet: Molnár János (Mecsek), Kovács István (Me-
csek), Sóki Imre (Tatabánya), Mikoviny Sámuel-emlékérmet:
Lovász András (Mátra), OMBKE Emlékérmet: Szilveszter
Tibor (Nógrád), Makrai László (Veszprém), Pados József
(Dorog), Egyesületi Oklevelet: Varga Péter (Mecsek).

– 2016. június 10-12. Európai Knappentag, Prvibramban.

– 2016. augusztus 12-14. Szlovák Bányavárosok Találkozója
Gölnicbányán. 

– 2016. augusztus 24-28. Bányászati- Földtani- Geofizikai
Vándorgyûlés Sárospatakon.

– 2016. szeptember 2-án Országos Bányásznapi Ünnepség,
Gyöngyös. 

– 2016. szeptember 8-11. Szalamander Selmecbányán (mint-
egy 400 magyar résztvevõvel). 

– 2016. szeptember 17-én Lélekharang avatás a Miskolci
Egyetemen.

– 2016. október 5-én Választmányi ülés.
– 2016. október 6-7. Szlovák Bányászati Konferencia

Repiskán. 
Második napirendi pontként Cseh Zoltán, a Colas Északkõ

Kft. ügyvezetõje tartott egy szakmailag igen érdekes, témáját
tekintve erõsen aktuális elõadást „Bányászat a Világ-örökség-
ben” címmel. Elõadása során ismertette a „Tokaj-hegyaljai
történelmi borvidék kultúrtáj” világörökségi terület bányásza-
ti múltját, a területeken található ásványi nyersanyagok körét
és ezek nemzetgazdasági fontosságát. Ezt követõen részlete-
sen kitért a világörökségi területen folytatott bányászati tevé-
kenység végzése során felmerülõ speciális konfliktusokra és
nehézségekre, valamint néhány pozitívként említhetõ nem-
zetközi példa ismertetésére.

Harmadik napirendi pontként dr. Gagyi Pálffy András ügyve-
zetõ igazgató rövid ismertetést tartott az OMBKE gazdasági
helyzetérõl. Az elsõ három negyedévben a tervezett költségek
idõarányosan merültek föl, ugyanakkor a bevételekben –
amint ez jellemzõen minden év azonos idõszakában tapasztal-
ható – nagyon jelentõs az elmaradás (harmadik negyedév vé-
gén 1,8 M Ft hiány). Az elmaradás két területen tapasztalha-
tó: az egyéni tagdíjaknál (Bányászati Szakosztály kb. 600 000
Ft elmaradás a tervezetthez képest), valamint ennél jelentõ-
sebb mértékben a jogi tagdíjak és támogatások esetén. Valószí-
nûleg mind a Bányászat, mind a Kohászat lapoknál az év vé-
gén az ötös, hatos lapszámot összevontan kell megjelentetni.

Ehhez kapcsolódva Huszár László elmondta, hogy a Bá-
nyászati Szakosztályt tekintve a tagok 14%-a még nem fizette
be a tagdíjat (helyi szervezetenként erõsen szór ez az érték),
valamint átadta az egyes helyi szervezetek tagdíjfizetésével
kapcsolatos összefoglalókat a helyi szervezetek képviselõinek.

Negyedik napirendi pontként a helyi szervezetek képviselõi
ismertették tevékenységüket:

Törõ György, a Borsodi Helyi Szervezet elnöke tájékoztat-
ta a vezetõségi ülés résztvevõit a Borsodi szervezet eseménye-
irõl. Hasonlóan az elmúlt évekhez, több rendezvényen vettek
részt az év során (OMBKE Bál Lillafüreden, az Európai
Knappentag, Szalamander Selmecbányán) és tervezik a Bor-
bála-szakestélyt. Továbbá tájékoztatta a résztvevõket, hogy az
egyesületi bál 2017. február 18-án kerül megrendezésre.

Podányi Tibor, a Tapolcai Helyi Szervezet elnöke, felelõs
szerkesztõ reflektálva a lapok összevonására elmondta, ahhoz
képest, hogy tavaly december 15-én született meg a döntés az
összevonásról, már az ez évi elsõ szám is közösen jelent meg,
ez szerencsés megoldásnak tekinthetõ. A két lap összevonása,
valamint a közös lap szerkesztése során jó együttmûködés
alakult ki a szerkesztõk között. A helyi szervezet munkájával
kapcsolatban kiemelte a bányásznapi rendezvényeiket: Tapol-
cán felavatták Kanizsai Józsefnek, a Bakonyi Bauxitbánya Vál-
lalat hajdani igazgatójának emléktábláját (a Tapolcai Város-
szépítõ Egyesület kezdeményezésére). Gánton a helyi bá-
nyásznap keretében – több szervezet összefogásával – emlék-
táblát avattak a hazai bauxitbányászat megkezdésének 90. év-
fordulójának tiszteletére.

Hollósi László, a Bányamérõ Szakcsoport titkára ismer-



tette a szakcsoport (több szakosztályból vannak tagjaik) mun-
káját. Igen aktív szakmai munkát végeznek, hiszen minden év-
ben háromnapos szakmai rendezvényt tartanak (idén Buda-
pesten volt), megszervezik a Bányamérõk Fórumát (szakmai
konzultáció a hatósággal az MBFH épületében) és minden
évben szerveznek szakmai kirándulásokat is. Jövõ évben júni-
us elsõ hetében tartják a háromnapos szakmai rendezvényü-
ket Péren, melyre mindenkit szeretettel várnak. 

Bársony László, a Tatabányai Helyi Szervezet elnöke is-
mertette a helyi szervezet éves tevékenységét. Az éves munka-
tervükben 44 esemény szerepel, melyek eddig idõarányosan
teljesültek. A programok közül kiemelte a fiatalokkal (hallga-
tókkal, diákokkal) közös rendezvényeiket, az idén harmadik
alkalommal megtartott balekoktatási programot (négy elõ-
adásból álló sorozat), valamint az egyetemi hallgatók meghí-
vását, melynek keretében jövõ hét pénteken 50 hallgató érke-
zik hozzájuk egész napos szakmai rendezvényre (bányajárás,
városnézés, szakestély). 

Jövõ héten vasárnap Tatabányára látogat Selmecbánya
polgármestere annak érdekében, hogy elõkészítsék a két város
közötti partnerségi szerzõdés aláírását. 

A pályázatokkal kapcsolatban elmondta, hogy tavaly pá-
lyáztak és nagy örömükre nyertek, viszont idén a fokozott erõ-
feszítések ellenére sem sikerült eredményesen pályázni. A to-
vábbiakban is próbálkozni fognak a pályázatokon. 

A helyi szervezet tagságával kapcsolatban elmondta, hogy
nagy örömükre fokozott érdeklõdés tapasztalható nem bányá-
szatban dolgozók részérõl is a belépés iránt (pl. pedagógusok). 

A jövõre megrendezésre kerülõ „Jó szerencsét!” emlékév-
vel kapcsolatban megjegyezte, hogy még sok a bizonytalanság,
konkrétumok esetén tájékoztatni fogja az egyesület vezetõit.

Az idei programok közül még kiemelte a november 25-én
tartandó „emlékévre hangoló” szakestélyüket.

A lapokkal kapcsolatban javasolta, meg lehetne fontolni a
lap online formában történõ terjesztését azon tagtársak szá-
mára, akik ebben a formában kérik a lap „kézbesítését”.

Huszár László, a szakosztály elnöke reflektálva Bársony
László tájékoztatására elmondta, hogy a Tatabányai Helyi
Szervezet lett a legnagyobb helyi szervezet. Az új tagok felvé-
telével kapcsolatban megjegyezte, hogy a tagfelvétel helyi
szinten történik és ebben a kérdésben a helyi szervezet maga
dönthet. A lapok online megjelenése már több alkalommal
felvetõdött, de eddig mindig a nyomtatott forma mellett szü-
letett döntés. Az ezzel elérhetõ megtakarítás alapvetõen attól
függ, hogy egy ilyen lehetõség esetén a tagság hány százaléka
élne az online terjesztés lehetõségével.

Dr. Korompay Péter, a Dorogi Helyi Szervezet titkára né-
hány szóban bemutatta a helyi szervezet fontosabb eseménye-
it. Ennek során kiemelte az év során felavatott emléktáblákat,
ill. az idei programok közül a november 11-én megrendezésre
kerülõ „50 elõtt eggyel, Zsigmondy Vilmosra emlékezõ” szak-
estélyt. A V4 pályázattal kapcsolatban tájékoztatást nyújtott
az elmúlt idõszakban végrehajtott feladatokról, valamint meg-
említette a nemzetközi pályázatok kezelésével és lebonyolítá-
sával kapcsolatos nehézségeket (bonyolult, jellemzõen idegen
nyelvû pályázati adminisztráció és elszámolások, nem találha-
tó megfelelõ koordináló cég a lebonyolításra). Ezen túlmenõ-
en tájékoztatást nyújtott a klaszter elnökök 3. találkozójáról és
az ezzel kapcsolatos feladatokról.

Huszár László reagálva az elhangzottakra megjegyezte,
hogy a hazai, jellemzõen civil szervezeteknek kiírt pályázatok
adminisztrációja és elszámolása lényegesen egyszerûbb, így
ezekre mindenképpen célszerû pályázni.

Dr. Dovrtel Gusztáv, a Mátraaljai helyi szervezet titkára rö-
viden ismertette a helyi szervezet eseményeit. Ezen belül ki-
emelte a több mint 20 éves, nyugdíjas tagtársak által létreho-

zott Lignit Baráti Kör rendezvényeit. A kör különbözõ téma-
területeket érintõen szervez elõadásokat (bányászat, megúju-
ló energia, településfejlesztés). Említést tett arról, hogy nagy
számban érkeznek látogató csoportok a Mátrai Erõmûbe
(erõmû, bánya), ezek a látogatások részben a helyi szervezet
közremûködésével bonyolódnak. Számtalan megemlékezésen
és ünnepségen vettek és vesznek részt a helyi szervezet tagjai,
ezen belül kiemelte két helyi település, Rózsaszentmárton és
Petõfibánya elkötelezettségét a bányász hagyományok ápolá-
sa mellett. Borbála-napi rendezvényeik szervezése folyamat-
ban van (koszorúzás, mise, szakestély). A helyi szervezet által
szervezett kirándulásokkal kapcsolatos érdeklõdést nagymér-
tékben befolyásolja, hogy sikerül-e vállalati támogatást kapni
a kirándulás lebonyolításához. 

Utolsó napirendi pontként Huszár László szakosztályi elnök
ismertette a következõ idõszak eseményeit, valamint a Szá-
zadvég által, a bányászat megítélésérõl készített tanulmány lé-
nyegesebb megállapításait:
– november 12-13. Földtudományos Forgatag a Természettu-

dományi Múzeumban,
– november 24-25. országos bányászati konferencia Egersza-

lókon,
– december 4-én Szent Borbála-ünnepség,
– 2017. február 18-án OMBKE Bál Lillafüreden,
– 2017. március 30. – április 2. erdélyi konferencia Kolozsváron,
– 2017. április 5. „Jó szerencsét!” rendezvény Várpalotán,
– 2017. május 27. OMBKE 107. Küldöttgyûlés Tatabányán,
– 2017. június 23. 125 éves az egyesület ünnepség Selmecbányán.
Az ülés emlékeztetõje alapján PT

Új tagjaink 2016-ban (november 1-éig)

Az OMBKE Bányászati Szakosztályába a következõk lép-
tek be: Bányai László, Kis Gergõ, Tamás István (Borsodi Hsz.),
Cseresznyés Erzsébet, Mocsnik Imre, Zicsi Gábor István (Doro-
gi Hsz.), Altdorfer Sebestyén Nándor, Bányai Szilárd, Bolyán
Sándor, Darmstädterné Marton Anita, Eisemann Ferenc,
Frankné Farkas Gabriella, Gengeliczky László, Görög Zsolt,
Harasta Jánosné, Hegedûs Miklós, Hegyháti Istvánné, Ladányi
András, Mezõ Eszter, Puskás Alexa, Szapu György, Zsiros Krisz-
tina (Tatabányai Hsz.).

A Kõolaj-, Földgáz- és Vízbányászati Szakosztályába belé-
pett: Dmour Hazim (Budapesti Hsz.).

A Fémkohászati Szakosztály Székesfehérvári Helyi Szer-
vezet bányász csoportjába belépett: Pataki Róbert Ákos.

Az Egyetemi Osztály tagjai sorába a Mûszaki Földtudo-
mányi Kar hallgatói közül beléptek: Galyas Márk, Horváth Ág-
nes, Kurali Bálint, Lucz Zsolt, Molnár Dávid Gergely, Ódor-
Szabó Bánk Soma, Pap Loránd János, Sereg Lóránd,
Stumphauzer Laura, Szinai Adrienn, Váradi Renáta Rita.

Szeretettel köszöntjük új tagtársainkat!
Szerkesztõség

Baráti Találkozó Tatabányán

Az OMBKE tatabányai és oroszlányi helyi szervezetei
2016. május 28-án (szombaton) a Tatabányai Bányászati Múze-
um és Ipari Skanzenben tartották meg az immár hagyomá-
nyosnak nevezhetõ IV. Baráti Találkozójukat.

A baráti találkozón nem csak a két helyi szervezet tagjai
vettek részt, hanem ott voltak az erdész, kohász kollégák is, sõt
a Miskolci Egyetem néhány diákja is eljött.

9 órakor már sürögtek-forogtak a rendezõk a múzeum
épületében és udvarán. Hordták és terítették az asztalokat, sõt
Dörömbözy Béla vezetésével a „konyhai foglalkoztatottak” is
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megkezdték a munkát: szeletelték a hagymát, vágták a Vérte-
si Erdõ Zrt. által adományozott vaddisznóhúst. Mindez a fû-
szerekkel együtt a kondérba került, igen jó illatokat terjesztve.

10 órakor Bársony László és Bariczáné Szabó Szilvia kö-
szöntötték az egybegyûlteket, az OMBKE 106. Küldöttgyûlé-
sén kitüntetetteket, a név- és születésnapot ünnepelteket. A
vendégek és ünnepeltek köszöntését erõsítette meg id. Forisek
István tiszteletbeli örökös Cantus Praeses a Vendégköszöntõ
címû dal intonálásával.

Ez után következett a „Virtus” csapatépítõ játék bemuta-
tása: a játékszabály ismertetése, a versenybírák és csapatkapi-
tányok megválasztása. A csapatkapitányok: Bársony László,
Stumphauzer Laura, Csaszlava Jenõ, Bariczáné Szabó Szilvia
8-10 fõbõl álló csapatotokat jelöltek ki maguk mellé. A játék-
mesterek felhívták a figyelmet, hogy az a csapatkapitány jár jól,
aki fiatalabb és idõsebb korosztályból is választ csapattársakat,
hiszen kell a fiatalos lendület és a megfontolt tapasztalat is.

A csapatépítõ játékot Pintér Marcsi vezette, igen érthetõen,
hiba nélkül, sok humorral fûszerezve. Itt kell megemlíteni,
hogy a játék feladatainak megszerkesztése, a kivetítõn történõ
megjelenítése profi munka volt. Az összeállítás között voltak
szellemi és ügyességi feladatok, amelyeket mindenki igyeke-
zett a legjobb tudása szerint megoldani. Például voltak a bá-
nyász hagyományokra, Selmecbányára utaló kérdések, hangef-
fektusok, nóták felismerése, sörök alkoholtartalom szerinti
sorba állítása és még sok más feladat.

A vetélkedõ végül Bársony László és csapata gyõzelmével
zárult. Második lett a többségében miskolci egyetemistákból
álló Stumphauzer Laura által vezetett társaság. A harmadik és
negyedik helyen holtverseny alakult ki, amelyet egy ráadás fel-
adattal döntöttek el. Ez végül Csaszlava Jenõ csapatának ked-
vezett, Bariczáné Szabó Szilvia az oroszlányi szervezet titkárá-
nak csapatával szemben. A jutalom egy-egy torta volt, amelyet
természetesen nem csak a helyezettek ettek meg, hanem min-
denki kapott belõle egy szeletet.

A vetélkedõ befejezõdése után a vaddisznópörkölt is elké-
szült, Dörömbözy Béla jó nagy adagokat mért a tányérokba és
még repetára is volt mód.

Miután mindenki jóllakott, következett az estig tartó nótá-
zás, beszélgetés. Bátran írhatjuk, hogy a negyedik alkalommal
megrendezett baráti találkozó nagyon jól sikerült.

Sóki Imre

Táblakép avatás és megemlékezés Tatabányán

A Szabadtéri Bányászati Múzeum Alapítvány az OMBKE
Bányászati Szakosztály helyi szervezetének közremûködésével
nagyméretû táblaképet helyezett el és megemlékezést tartott
Tatabányán. 1896. augusztus 1-én kezdték el mélyíteni az elsõ
lejtõsaknát a tatai medencében, ennek 120 éves évfordulójára
tisztelgett Tatabánya bányászhagyományait ápoló közössége.
A rendezvényt jelentõs médiaérdeklõdés kísérte. Az esemé-
nyen többek között jelen volt Tatabánya Megyei Jogú Város
Önkormányzatának polgármestere, alpolgármestere, több vá-
rosi kerületi képviselõ és más tisztségviselõ.  

A megemlékezés a Rozmaringos Bányász Egylet elõadásá-
ban a „Tisztelet a bányász szaknak…” eléneklésével kezdõ-
dött. A jeles évfordulóra a Szabadtéri Bányászati Múzeum
Alapítvány egy archív felvétel nagyított mását helyezte el az
Óvárosban az egykori Bányamentõ Állomás gyakorlótárójá-
nak falán. A nagyméretû táblaképen az I. sz. a késõbbiekben
Gróf Esterházy Ferencrõl elnevezett lejtõsakna kapuzata elõtt
ünneplõ bányásztársaink láthatók. Balogh Csaba, a megemlé-
kezést szervezõ Szabadtéri Bányászati Múzeum Alapítvány
kuratóriumi elnöke rövid történeti áttekintést adott az elsõ bá-

nyanyitás elõzményeirõl. Beszédében kiemelte A Magyar Ál-
talános Kõszénbányák Rt.-bõl a kutatásokra szervezõdött kon-
zorcium sikeres mûködését, a fúrásokat kivitelezõ Zsigmondy
cég és Max Brodmann osztrák bányamérnök fúrásokat irányí-
tó tevékenységét. Megemlékezett a Scheithauser Fülöp fõfelõr
(fõaknász) irányítása alatti borsodi bányászokból verbuváló-
dott elõvájó csapat teljesítményérõl, akik 126 méter 28 fokos
dõlésû vágatszakasz kihajtása után 1896 karácsonya elõtt elér-
ték az eocén széntelepet, melybõl a tatai medence bányamûve-
lése során több mint 170 millió tonna kitermelésre került. Be-
fejezésül a táblakép elõterében látható Tiles János egykori bá-
nyaigazgató szakirodalmi feljegyzését idézte „1896. augusztus
elsején két sebtében összerótt deszkabódé és egy lokomobil je-
lentette a tatai medence szénbányászatának kezdetét…” 

Ezután Schmidt Csaba, Tatabánya Megyei Jogú Város Ön-
kormányzatának polgármestere beszédében többek között
hangsúlyozta – „a bányanyitás óta eltelt évek hatalmas léptékû
fejlõdése volt jellemzõ a bánya és a település mûködésére és ez
mindvégig jellemezte, – a bányászok munkája hozta létre váro-
sunkat. A város képviselõ-testülete az elsõ tatabányai szén fel-
hozatalának 120. évfordulója, valamint Tatabánya várossá nyil-
vánításának 70. évfordulójára Jó szerencsét! Emlékévvé nyil-
vánította a 2016. december 23-tól 2017. október 10-ig tartó
idõszakot.”  

A táblaképavató megemlékezés szakmai himnuszunk kö-
zös éneklésével zárult.

Balogh Csaba

Összejöttünk az öreg juharfa alatt

Mint minden évben, Dorogon a Bányász Emlékháznál az
öreg juharfa alatt most is összejöttek egyesületünk tagjai.
Rendhagyó volt az idei találkozó, mert a meghívót közösen a
polgármesteri hivatallal küldtük ki, s a hivatal meghívta a do-
rogi civil szervezetek (35) vezetõit.

Glevitzky István elnökünk köszöntötte a jelenlévõket, tájékoz-
tatást adva az évenkénti találkozók hagyományõrzõ szerepérõl.

Dr. Tittmann János polgármester úr tájékoztatást adott a
civil szervezetek alkotó tevékenységének új lehetõségeirõl, az
ez irányban meghozott intézkedésekrõl. Megalakult a Dorog
és Térsége Turizmus Egyesület, amely idén márciusban társtu-
lajdonos lett a Duna-Gerecse Turisztikai Nonprofit Kft.-ben,
azzal a céllal, hogy segíteni kívánják a térségi civil szervezetek
aktív közremûködését a turisztikai desztináció kialakításában.
Az egyesület csatlakozott a Duna-Gerecse Turisztikai Kártya-
programhoz. 

A polgármester úr részletesen szólt a dorogi tervekrõl. Ki-
építésre kerül a város körül Fitnesz Kör, érintve a látnivalókat,

Balogh Csaba  és Bársony László



különbözõ attrakciókkal. A korosztályok életminõségének
emelése érdekében a Széchenyi ligetben az idõseknek rekreá-
ciós parkot (sakkasztallal) alakítanak ki a tervek szerint, a Pe-
tõfi iskola mellett pedig tematikus játszóteret a gyerekeknek. A
civilek bevonásával különbözõ fejlesztõ programokkal segíte-
nék a játékidõ hasznos eltöltését. A mûvelõdés házban több
közösségi teret alakítanak ki, például görkorcsolyázásra alkal-
mas burkolattal egy extrém pályát. A volt sörkert területén sza-
badtéri koncerteket is tarthatnának. A volt mozi helyére aktív
szabadidõs elfoglaltságokra alkalmas teret képzeltek el: teke-
pályával stb. A Reimann-altárónál bányászati emlékeket fel-
mutató miniversum épül. A tervek rendelkezésre állnak, már
csak a pályázati döntésre vár a városvezetés.

A civil szervezetek vezetõi örömmel fogadták a lehetõsé-
geket és hozzászólásaikkal az együttmûködési készségüket fe-
jezték ki. A helyi OMBKE tagság is hasonlóan gondolkodik.

Elkészült a bányászati emlékeket felfûzõ Dorogi Bányaút,
és a dorogi bánya alagúthálózat öt külszíni végpontját összekö-
tõ 23 km hosszú bányászati gyalogösvény térképe, melyet fel-
ajánlottunk a desztinációs paletta bõvítésére.

Turisztikai célpont lehet a tervek szerint az idei bányászna-
pon Miklósbereken (Csolnok) felállítandó emlékhely, emlé-
keztetve a 222 éves térségi bányászkodás 1781. évi kezdetére.

Nagy örömünkre, a meghívásunkat elfogadva az összejöve-
telen részt vettek a Kesztölci Pávakör tagjai. Hangulatos ének-
lésükkel – közöttük bányászdalokat – magyarul, szlovákul éne-
kelve teremtettek kiváló hangulatot. 

Körvonalazódtak a turizmus és a bányász hagyományok
közötti lehetõségek, mindnyájunk érdeke, hogy éljünk vele.

Korompay Péter

Egy balek élményei – beszámoló a prvibrami Knappentagról
s csoportunk kirándulásáról (2016. június 9-13.)

Az év elején tette közzé helyi csoportunk vezetõsége
(OMBKE tatabányai helyi szervezete), hogy lehetõség van
csatlakozni a prvibrami 16. Európai Bányász, Kohász találkozó-
ra utazókhoz.  Néhány átizzadt éjszaka (pénz, idõ stb.) után
úgy döntöttem, hogy mennem kell, hisz aligha adódik ilyen jó
lehetõség, hogy megismerkedjek más nemzetek egyenruhásai-
val, hagyományaikkal.

Június 9-én izgatottan vártam buszunkat, ahol 35 társam-
mal együtt megelégedéssel tapasztaltuk, hogy elnökünk és tit-
kárunk gondoskodott a problémamentes hosszú útról. Autóbu-
szunk minden jóval felszerelkezve (pogácsa, kolbász, víz, sör,
bor, pálinka) indult a hosszú útnak. Útközben a cseh bányász-
himnuszt tanulva tarokkozással és nótázással múlattuk az idõt.

Prágába érkezve azonnal elfoglaltuk szobáinkat a Hotel
Adebaban-ban, majd metróval megérkeztünk az U Pinkasuoba.
A bõséges étkezés után megcsodáltuk éttermünk kerthelyisé-

gét is, amely egy építészeti csoda volt. Következõ állomásunk a
híres U Fleku sörözõ volt, ahol a barna söröket bányász-
kohász-erdész nóták kísérték.

A szabad program elsõ fejezeteként rövid sétát tettünk Prá-
ga belvárosában, egy-két fontosabb hely érintésével. Viszontag-
ságos túránk végeként beléptünk a „Svejkbe”. A helyiség han-
gulatán túl hatott ránk az ablak mellett meghúzódó lánycsoport
is. Néhány perc után egy kicsit „felbátorodtunk” és rázendítet-
tünk nótáinkra. Mint kiderült a „lányok” finn énektanárok vol-
tak, s így hatalmas „nóta-párbaj” alakult ki. Késõbb egy magyar
csoport is betévedt, s a székely himnusz és egyéb magyar dalok
közös produkciójával búcsúztunk a prágai Svejktõl. 

Pénteken reggel gyors pakolás, majd busszal irány a vár, s
szabad program. A csoport több részre szakadva, ki a Károly
híd felé vette az irányt, ki a várral, ki a Szt. Vitus székesegyház-
zal ismerkedett, majd a városi séta után elindultunk Prvibram
felé, a buszon inkább a pihenés volt a jellemzõ, talán már el-
fogytak a nóták? 

A kollégiumi szállás elfoglalása nem volt egyszerû történet,
melyet én, mint balek tátott szemmel néztem/hallgattam. Úgy
tûnt Firmáim tényleg keveset aludhattak, mert mindenkinek
baja, véleménye, problémája volt, de az idõ múlásával szépen
simultak a vonások, minden/mindenki a helyére került. Kollé-
giumi szobáinkkal dicsekedni nem lehet, de a célnak (hogy né-
hány órára vízszintesbe helyezzük fáradt testünket) teljesen
megfelelt és közel volt a város fõteréhez. Közösen elindultunk
az aznapi meleg étel elfogyasztására. Milyen a sors? Ismét egy
Svejk nevût sikerült találunk! 

Frissítõ, gyors átöltözés és már egyenruhában vonultunk a Fõ
térre, ahol a kulturális programok a nagyszínpadon elkezdõdtek.

19 órakor ünnepélyesen elkezdõdött a 16. Knappentag.
Utána laza barátkozás, bányász dalok dúdolgatásával ütöttük
el az idõt. 21 órakor indult a fáklyás felvonulás (bár fáklya nél-
kül!) az Óvárosba. Az útvonal nem volt rövid, sötétedésre sike-
rült elérnünk a város jó (!) távoli pontjára, ahol színpadok és
egyéb szabadidõ eltöltésre való helyeket találtunk. Mivel a cso-
portot a hosszú út kifárasztotta, így visszafelé már a rendez-
vénybuszokkal érkeztünk a fõtérre, ahol barátkozások után a
kollégium felé vettük az irányt. Majdnem sikerült aznap lefe-
küdni, de ez megint másnapra csúszott!

Június 11-én a szûkített svédasztalos reggeli után egyenru-
hában ki busszal, ki gyalog a Szent Hegy felé vettük utunkat. A
meredek emelkedõn folyamatosan csoportképek fotózására
álltunk meg (vagy csak kipihentük magunkat!?!). Felérve pazar
látvány tárult elénk. A legismertebb, valamint neves, zarándok-
helyek egyike Svetá Hora egy hatalmas barokk épületegyüttes.
A tornyok sokasága, azok komoly külsõ megjelenése és a sarok-
kápolnák, bástyák egy erõd benyomását keltik. Évente több
ezer zarándok érkezik Svetá Horára tisztelegni és köszönetet
mondani Szûz Máriának.
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1. kép: Svetá Hora bejáratánál Arno Jägerrel
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Az istentisztelet kezdetéig volt idõnk fényképeket készíte-
ni és sikerült elérni és felkérni Arno Jäger urat a VEBH (Euró-
pai Bányász és Kohász Egyesületek Szövetsége) elnökét egy
közös képre! (1. kép) Megkerestük indulópontunkat, ahol
hosszú várakozás után elindult a felvonuló menet a város köz-
pontja felé. Utunkat a lakosság lelkes integetése kísérte. Él-
mény volt, hogy elõttünk egy bányász zenekar, mögöttünk egy
bányamanókból álló csoport (2. kép) menetelt, így folyamato-
san zeneszóval voltunk körülvéve. 

A menet Prvibram több utcáján át kígyózott, így módunkban
állt más nemzetek egyenruhásait is megcsodálni. A Fõtérre ér-
kezve felvonultak a zászlóvivõk a színpad elõtt, s jött a szokásos
hosszú beszédek garmada. Nehezen érthetõ, miért jó az, hogy
minden politikus, városvezetõ, funkcionárius közel 40 percet be-
szél. Biztos ez botor balekságom miatt van, de tûzõ napon feke-
te egyenruhában állni az ájulás határán s hallgatni az esemény-
hez nem illõ beszédeket, hát nem nagy élmény. De azért ott is
látszott, hogy ki a szakember, mert pld. Arno Jäger elnök úr há-
rom mondat és egy Glück Auf után már lépett is hátra.

Fáradságos várakozás után végre felkerültek a zászlókra a
szalagok (3. kép) és kezdõdhetett a szabadprogram. Ebéd után
meglátogattuk a Bányászati Múzeumot. Voltak érdekes ré-
szek, de a „bányajárás” programpont nem nyerte el tetszésün-
ket. Egy körbebetonozott kis alagútban gyalogoltunk lámpák
enyhe fényénél. Lehet, hogy ez a sima turistáknak élmény, de
a mi tatabányai bányász csapatunknak, hát nem is mondom to-
vább! Jöhetett a vacsora, majd busszal elmentünk az elõzõ es-
ti helyszínre, ahol a színpadokon színvonalas zenekarok mutat-
koztak be, s néhány társunk a nyelvi problémákra fittyet hány-
va tánc közben építette a nemzetközi bányász-barátságot. Mi-
vel az utolsó busz nem érkezett meg a helyszínre, így taxival és
gyalogosan indultunk haza. Arra vigyáztunk, hogy az éjfél ne
szállásunkon érje kis csapatunkat, a fõtéri templom órájának
kondulásával búcsúztattuk a szombatot.

Vasárnap reggeli után összeszedtük „vert” csapatainkat és
néhány út menti pihenõ látogatása után megérkeztünk C

v

esky
Krumlovba, szállás elfoglalás és már indultunk is a Grafitbá-
nyába. Na, ez már igazi volt! Itt már komolyan kellett venni a
bányajárás megnevezést. Megkaptuk a védõruhát, gumicsiz-
mát, lámpást, kobakot, röpke oktatást, oszt' irány a bánya. Sze-
mélyszállító kisvonattal utaztunk a mélybe, ahol egy régen mû-
ködõ grafitbányát „fedezhettünk fel”. Eszközöktõl a robban-
tástechnikáig, grafitfaltól a bánya kialakulásig mindent részle-
tesen megismerhettünk (4. kép)

Leszerelés után az ajándékboltban a Koh-i-Noor ceruzák-
nak volt a legnagyobb sikere, 16 óra órakor már a Vlataván 4
tutaj fedélzetén csodálhattuk meg C

v

esky Krumlov hangulatos
házait, a várat és egyéb épületeit. A két zúgón történõ lecsú-
szás izgalomba hozta társainkat, de a szerencsés kikötés után
már felszabadultan egyeztettük élményeinket. Szabadprogram
alatt kisebb csoportokban ismerkedtünk a városkával, mely azt
hiszem mindenki szívébe belopta magát. A közös vacsora ezen
a napon sem maradt el. Desszertként bányászdalok éneklésé-
vel múlattuk az idõt az U Bejkában, majd ismét szabadprog-
ram keretében tekeregtünk a még ismeretlen helyeken. 

Június 13-án reggeli után a budejovicei Sörgyárba látogat-
tunk, ahol egy nagyon különleges kiállítást csodálhattunk meg
a sörgyári bejárás kezdetéig. A kiállítás magas színvonalú –
nyugodt szívvel ajánlom mindenkinek – interaktív, ötletgaz-
dag. Megtudtuk, hogy a Budweiser sör mitõl is olyan finom!
Hát a forrásvíztõl, így ezt a sört csak ott gyártják, nem is adják
át a licencet egyetlen országnak sem. 

Hazafele úton ismét nótázással és tarokkozással próbáltuk
magunkat ébren tartani, s megfáradtan, de törve nem értük el
Tatabányát, ahol Jó szerencsét! kívánva elváltunk egymástól.

Pintér Marcsi v. Kenus-csaj

Beszámoló a 9. Szlovákiai Bányavárosok Találkozójáról

Gölnicbánya szervezte a szlovákiai bányavárosok és tele-
pülések kilencedik találkozóját 2016. augusztus 12-14-én, ami-
re az OMBKE tatabányai helyi szervezete egy kisebb csoport-
ja is kilátogatott. A látogatás elsõdleges célja a 2017-ben Tata-
bányán megrendezésre kerülõ bányavárosok találkozójának
programjaira, kivitelezésére való felkészülés volt.

A szervezetbõl kilátogató 11 fõ Bársony László elnök és
Izing Ferenc titkár vezetésével péntek kora reggel indult el a
háromnapos kirándulásra, mely érintette Rozsnyó mellett
Dobsinát is. Ondrej Rozlozvnik rozsnyói egyetemi tanár segítsé-
gével Jex Simon és Mohi Rezsõ sírját is felkerestük, mielõtt a
dobsinai jégbarlangot tekintettük volna meg. 

Mohi Rezsõ a felvidéken, Garamszentkereszten született
1888. aug. 15-én. Szakmai pályafutásának javát, harminc esz-

2. kép: Bányamanók Prvibramban

3. kép: Magyar zászlók Prvibramban

4. kép: Grafitbányában csapatunk



tendõt Tatabánya szolgálatában töltötte, ahol üzemvezetõ,
majd mûszaki igazgató, késõbb 1945. máj. 27. – 1948. ápr. 30.
között, a szénbányászat államosítása után, a tatabányai kerület
bányaigazgatója volt. Az Országos Magyar Bányászati és Ko-
hászati Egyesületnek Mohi Rezsõ 1914-óta volt tagja és 1978-
ban még átvehette a gyémánt oklevelet is. 1981-ben Budapes-
ten megállt a szíve és szülõföldjén temették el. A kis csoport az
emlékkoszorú elhelyezését és a megemlékezést követõen el-
énekelte a Bányászhimnuszt.

A rozsnyói temetõlátogatást követõen rövid autóút követ-
kezett Dobsinára, Jex Simon síremlékéhez. Jex Simon 1863-
ban született Dobsinán. Munkásságának jelentõs részét a Ma-
gyar Általános Kõszénbánya Részvénytársulatnál töltötte.
1903. január 1-én került Tatabányára, ahol 1907. augusztus ha-
váig központi fõmérnöke, s ezen idõtõl kezdve tatabányai bá-
nyaüzemének igazgatója volt. 1915. november hó 4-én Tóvá-
roson Vida Jenõ, a Magyar Általános Kõszénbánya Részvény-
társulat vezérigazgatója mondott búcsúszót, majd november
hó 6-án nagy részvét mellett szülõvárosában helyezték örök
nyugalomra. Jex Simon sírjánál is megemlékeztünk volt igaz-
gatónk pályafutásáról, majd megköszönve helyi idegenveze-
tõnknek fáradozását, megtekintettük a közelben található jég-
barlangot. 

A dobsinai programokat követõen rövid autóút követke-
zett, majd Gölnicbányán egy nyitott szakestélybe tekintettünk
be, ami a találkozó nyitórendezvénye volt. Kissé megfáradva
foglaltuk el szálásunkat a Hotel Gardenben, Kassabéla közelé-
ben, ami egy kifejezetten hangulatos szálloda volt, Gölnicbá-
nyától félórányi autóútra.

A szombati programok elõtt az érdeklõdõk a bányászati

múzeumot tekinthették meg és regisztrációra is volt lehetõsé-
ge a helyi szervezetnek. A koszorúzást követõ felvonuláson
Magyarországról nem csak Tatabánya képviseltette magát. Bu-
dapesti, borsodi kollégák is csatlakoztak a tatabányaiakhoz,
hogy együtt vonuljanak a több mint 46 csoporttal. Délután ket-
tõkor indultak a felvonulók a bányászati múzeumtól, a fõtéren
keresztül, a sportpályáig, ahol a köszöntõk és a szalagtûzési ce-
remónia vette kezdetét. A felszólalók között volt dr. Nagy La-
jos elnök is, aki a nemzetközi szakmai összefogást emelte ki a
legfontosabbnak beszédében. A köszöntõket követõen egyes
hagyományõrzõ csoportok zenés elõadásait és nótáit hallgat-
hatták meg, miközben a résztvevõk ebédjeiket fogyasztották,
vagy éppen más csoport tagjaival ismerkedtek. 

Összességében a találkozó szombati programjai kicsit aka-
dozottan követték egymást. Sajnos többször is perceket kellett
várni, hogy történjen valami: a felvonulásra majdnem egy órá-
val a kezdet elõtt kiküldték a felvonuló csoportokat, továbbá a
szalagtûzésekre és a köszöntõk kezdetére is sokat kellett várnia
a tömegnek. Mindezek ellenére jól éreztük magunkat és sok ér-
tékes kapcsolatot teremtettünk, sok ismerõssel találkoztunk. 

A vasárnapi visszaúton Kassa városába is ellátogattunk, és
többek közt a XV. európai Bányász-Kohász-Erdész találkozó
egyes helyszíneit, Kassa fõterét is bejártuk az akkori részvevõk
vezetésével.

A látogatás, úgy gondolom, elérte célját és sok értékes ta-
pasztalatot gyûjtött a helyi szervezet vezetõsége a 2017-es talál-
kozó gördülékeny megrendezéséhez.

Izing Marcell

Gyöngyös város polgármestere a Lignit Baráti Körben

Az OMBKE Mátraaljai Szervezet Lignit Barti Köre szer-
vezésében 2016. szeptember 13-án Gyöngyösön a Bányász
Szakszervezet székházában Hiesz György polgármester „Gyön-
gyös város önkormányzata a város fejlesztéséért” címmel tartott
nagy érdeklõdést kiváltó elõadást.

Bevezetõjében elmondta, hogy 2014-ben a választásokat
követõen a képviselõ-testületbe bekerült pártok egyikének
sem volt meg a többsége (6 fõ MSZP, 6 fõ JOBBIK, 3 fõ FI-
DESZ), ezért félõ volt, hogy a város mûködõképtelen lesz,
nem tudják elfogadni a költségvetést vagy feloszlik a testület.

Szerencsére 2015 elejére a józan ész diadalmaskodott, a
pártok békét kötöttek a város mûködõképességének érdeké-
ben. Az MSZP-s polgármester mellé alpolgármestert adott a
JOBBIK és a FIDESZ is. Azóta gyakorlatilag – a polgármes-
ter jó diplomáciai érzékének köszönhetõen – szinte minden
döntést nagy többséggel hoznak meg, sõt az eddigi két költség-
vetést egyhangúlag fogadta el a testület.

A polgármester a fejlesztéseknél két forrást jelölt meg: a
saját erõbõl történõ fejlesztéseket és az európai uniós pályáza-
ti lehetõségeket.
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A zászlószalagok feltûzésére várva

Bársony László és Pacsai Imre dr. Mohi Rezsõ sírjánál Hiesz György elõad



A saját erõs fejlesztések terén, mivel a városnak jó az „adó-
erõ” képessége, nagyon sok vállalkozó mûködik a településen,
ezért viszonylag szabadabb a mozgástere. Ezekbõl a bevételek-
bõl tudja mûködtetni a 30 000 fõt számláló várost, illetve min-
den évben tud keretet biztosítani néhány száz milliós fejleszté-
sekre. Az igazi nagy kitörési lehetõségeket az európai uniós pá-
lyázatok jelenthetik egy-egy településnek, így Gyöngyösnek is,
egy-egy uniós költségvetési ciklusban, amennyiben sikerrel pá-
lyázik a város, több milliárd Ft fejlesztési forráshoz juthat. Saj-
nos, a pályázatok elbírálása igen lassú.

Szólt arról, hogy az uniós pályázatok között szerepelnek
többek között a következõk:

• A kékestetõi gyógyturizmus (700 millió Ft).
• A képzési, egészségügyi program (178 millió Ft).
• Mûszaki, egyéb fejlesztések (579 millió Ft).
• A mûvelõdési ház energetikai fejlesztése (230 millió Ft).
Részletesen beszélt a várost érintõ egyéb fejlesztésekrõl,

elképzelésekrõl. A polgármester kitért a nyugati elkerülõ út
helyzetére is. Tíz évvel ezelõtt kétharmad részben megépült az
út, befejezése máig nem valósult meg. Nagy szükség lenne az
elkerülõ út befejezésére, sajnos az önkormányzatnak saját erõ-
bõl erre nincs esélye, a fejlesztést a központi költségvetésbõl
kell biztosítani. 

A sokrétû, mindenre kiterjedõ tájékoztatást a megjelentek
nagy tapssal jutalmazták.

Az elõadáshoz hozzászóltak, illetve kérdéseket tettek fel a
következõk: Füleki Menyhért, Ludányi György, Pethõ Árpád,
Morvai László, dr. Szabó Imre, Oláh Sándor, Sankovics László,
Bolla Dezsõ, Pribula Nándor, dr. Goóts László, Hamza Jenõ,
Tõsér Balázs.                                                       

Dr. Szabó Imre

LV. Jubileumi Bányamérõ Továbbképzõ és
Tapasztalatcsere

Az Országos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület
(OMBKE) Bányamérõ Szakcsoportja és a Magyar Bányamé-
rõ Alapítvány 2016. június 8-10. között Budapesten a
Hunguest Hotel Griff-ben tartotta meg az LV. Bányamérõ To-
vábbképzõ és Tapasztalatcsere rendezvényt.  A kiemelt szakmai
esemény kerettémája a következõ volt: „50 éves a Bányamérõ
Szakcsoport és 25 éves a Magyar Bányamérõ Alapítvány”. A ren-
dezvény fõ támogatója pedig a MOL Nyrt. volt.

Az elsõ nap (2016. június 8.) délutáni programja keretében
megkoszorúztuk néhai elnökünk, dr. Barátosi Kálmán sírját,
majd látogatást tettünk a gyönyörû Gellért téri sziklakápolná-
ba. Az esti vacsorát megelõzõen dr. Gagyi-Pálffy András, az
OMBKE igazgatója a jubileumi események kapcsán köszön-
tötte a résztvevõket, ezután pedig dr. Füst Antal röviden ismer-
tette az általa szerkesztett „Az OMBKE Bányamérõ Szakcso-
portjának története” címû emlékkönyv tartalmát. A kulturális

program során a százhalombattai Forrás Néptáncegyüttes
igen színvonalas néptáncbemutató mûsorát tekintették meg a
résztvevõk. 

A konferencia fõ napja (2016. június 9.) – a Bányászhim-
nusz eléneklése után – dr. Havasi István, a Szakcsoport elnöke
ünnepi megnyitójával kezdõdött (1. kép). Ezt követõen Huszár
László, az OMBKE Bányászati Szakosztályának elnöke; dr.
Ádám József akadémikus, a Magyar Földmérési, Térképészeti
és Távérzékelési Társaság (MFTTT) elnöke és dr. Busics
György intézetigazgató (Óbudai Egyetem) köszöntötték a jeles
évfordulók kapcsán a szakmai rendezvényt, és beszéltek szer-
vezetük, kollégáik és önmaguk Szakcsoporthoz fõzõdõ több
évtizedes kapcsolatairól.

Az elõzõeket követõen, a nap folyamán az alábbi visszate-
kintõ és szakmai elõadások hangzottak el:
• Wéber József: A Bányamérõ Szakcsoport története
• Dr. Havasi István, Orosz Anna: Az elsõ 25 bányamérõ to-

vábbképzõ és tapasztalatcsere jelentõsége az Országos
Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület (OMBKE) ju-
biláló Bányamérõ Szakcsoportja életében

• Dr. Busics György: Hosszetalon ma és a múltban
• Dr. Havasi István, Váradi Renáta Rita: Ismert magyar bá-

nyamérõk – Barátosi Kálmán (1943-2009)
• Hardi Richárd, Dancs Tibor, dr. Takács Bence Géza: Diósdi

kõpince geodéziai felmérése
• Dr. Havasi István, Schultz Vera Magdolna: Az OMBKE ju-

biláló Bányamérõ Szakcsoportjának nemzetközi tevékeny-
sége a nemzetközi bányamérõ egyesület (ISM) kongresz-
szusi anyagai és a BKL tükrében

• Ferenczi Andrea, dr. Égetõ Csaba: Alagútfúró pajzs irányítá-
sának geodéziai tapasztalatai

• Tóth Lajos: A hazai geodéziai mûszergyártás kezdete, fény-
kora, végzete – a MOM rövid története

• Mednyánszki Miklós: Néhány észrevétel az elkészített bá-
nyatérképekrõl
A délelõtti elõadásokat követõ plenáris ülés kiemelt ese-

ménye volt az, amikor dr. Ádám József, az MFTTT elnöke és dr.
Havasi István, az OMBKE Bányamérõ Szakcsoport elnöke
szándéknyilatkozatot írtak alá egy együttmûködési megállapo-
dás megkötésére a két, bányamérõket és földmérõket tömörí-
tõ társaság, a szakmák és egymás jobb megismerése és segíté-
se érdekében (2. kép) 

A konferencián mûszerkiállítás és poszter elõadások is vol-
tak. Az utóbbiak:  
• Csábi Zoltán: Modern mozgásvizsgálati megoldások, 3D

pontfelhõ a bányászatban
• Varga Zoltán: Javad GNSS és drón újdonságok
• Érsek Ákos: NIKON, számíthat rá! SpectraPrecision, egysze-

rûen nagyszerû
A színvonalas és érdekes elõadások után dr. Turza István le-

vezetésével bensõséges hangulatú gyász-szakestélyen emlékez-
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tünk meg az elmúlt négy évben elhunyt bányamérõ és földmé-
rõ kollégáinkról. A szomorú programot követõ vacsora után,
az évek során kialakult szokásnak megfelelõen, szakestet tar-
tottunk. A vacsorát megelõzõen a Szakcsoport nevében még
tiszteletbeli hites bányamérõi címek adományozására és a
legjobb elõadó díjazására került sor. Ebben az évben a tiszte-
letbeli hites bányamérõ Csonka György és Jobb József lett. A
késõ esti szakestélyünket is dr. Turza István, alias Csökönyös
dirigálta, és azon – az elvárt feladatokon túl – a résztvevõk
még további értékes komoly és vidám hozzászólásokat is
meghallgathattak.

Másnap (2016. június 10.) az autóbuszos utunk során fel-
kerestük és megkoszorúztuk Klemencsics István alapító elnö-
künk sírját az Óbudai temetõben, majd a szakmai program ke-
retében meglátogattuk a dorogi Baumit Kft-t. A helyszínen a
vendégfogadást és az üzemhez kapcsolódó film megnézését
követõen, Mocsnik Imre üzemvezetõ irányítása mellett, bánya-
járáson vettünk részt, ahol a házigazdáink nekünk még bánya-
beli robbantással is kedveskedtek. 

A következõ, LVI. Bányamérõ Továbbképzõ és Tapaszta-
latcsere rendezvényt jövõre Bér községben (Nógrád megye dé-
li része) tervezzük.

Dr. Havasi István 

„Rétegserkentés – Fókuszban a hidraulikus repesztés” –
konferencia

Az Országos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület
Kõolaj-, Földgáz- és Vízbányászati Szakosztálya (OMBKE
KFVSZ), a MOL Nyrt. (MOL) és a Society of Petroleum
Engineers Magyarországi Tagozata (SPE HS) a legaktuálisabb
szakmai kérdésekrõl immár hatodik alkalommal rendezett
kétnapos konferenciát. Ebben az évben a „Rétegserkentés –
Fókuszban a hidraulikus repesztés” volt a téma. A konferenciára
Herceghalomban, az Abacus Business & Wellnes Hotelben
került sor 2016. szeptember 20-21-én. A konferencia hivatalos
nyelve angol volt.

Molnár Zsolt, az OMBKE KFVSZ és a konferencia elnö-
kének megnyitója után a plenáris ülésen dr. Nyikos Attila, a
Magyar Energia és Közmûszabályozási Hivatal alelnöke, Zelei
Gábor, a Magyar Bányászati és Földtani Hivatal elnökhe-
lyettese és Takács Gábor, a MOL Magyarország Dél-magyar-
országi Termelés vezetõje (Szakál Tamás ügyvezetõ igazgató
helyett) tartott elõadást az aktuális energiai, bányászati és szén-
hidrogén-termelési kérdésekrõl. Ezt követõen négy szekcióban
összesen 15 elõadás hangzott el a meghirdetett témakörökben.
A konferencián 36 társaság, intézet és egyetem képviseletében
120 fõ vett részt, ebbõl 15 volt külföldi. A magyarokon kívül a
résztvevõk a következõ országokból érkeztek: Anglia, Auszt-
ria, Horvátország, Pakisztán, Románia, Szlovénia, Ukrajna és
USA. Az elõadásokat olyan neves hazai és nemzetközi társasá-
gok, intézetek és egyetemek képviselõi tartották, mint a MOL
Nyrt., Miskolci Egyetem, Szegedi Egyetem, Aurora Energy
Kft., TDE Services, Geo-Log Kft., Schlumberger, Golder As-
sociates, FracPT FZE – Huminex Ltd.), Weatherford és NOV. 

A konferencia fõ támogatója a MOL, támogatói pedig az
OIL&GAS Development és a Schlumberger volt. A konferen-
cia szakmai szervezõje az OMBKE KFVSZ volt, a hibátlan
technikai szervezésért dicséret illeti a Montan-Press Rendez-
vényszervezõ, Tanácsadó és Kiadó Kft.-t. Az elõadások hama-
rosan megtalálhatók lesznek a konferencia honlapján:
www.wellstimulationconf.montanpress.hu.

ÕÁ

A veszprémi OMBKE csoport kirándulása 2016

Az OMBKE veszprémi csoportjának és a Bányász Szak-
szervezet helyi nyugdíjas alapszervezetének közös szervezésé-
ben ez évben 36 fõ részvételével 2016. szeptember 14-én ke-
rült sor az évenkénti hagyományos társas kirándulásunkra. A
kirándulás keretében felkerestük az Írottkõ kilátót és megte-
kintettük a történelmi Lékai Lovagvárat.

Az Irottkõ a Kõszegi-hegység és egyben a Dunántúl leg-
magasabb pontja. Nyugdíjas korosztályunk igényeinek megfe-
lelõ módon, azaz kényelmesen, csak Ausztria felõl közelíthet-
tük meg, a Rohoncot és Lékát összekötõ 56. sz. fõút legmaga-
sabb pontjáról az ún. „Passhöhe”-rõl indulva, ahova ugyan jól
kiépített, de elég meredek szerpentin vezet fel. Az itthoni kap-
csolataink révén korábban igénybevett autóbusz erre nem volt
alkalmas, ezért a Szombathelyre, ill. vissza vonattal történõ
utazásról döntöttünk. A gyorsvonat a nyugdíjas kedvezmény-
nyel igen kedvezõ áron volt igénybe vehetõ. A szombathelyi
állomásról pedig helyben bérelt nagyon kényelmes 33+1+1
fõs, a hegyi útra is alkalmas Setra típusú luxus autóbusz vitt to-
vább, illetve hozott vissza délután ugyanide bennünket.

A résztvevõket elõzetesen arra kértük, hogy a „gyalogtúra”
elnevezéstõl ne ijedjenek meg. A „Passhöhe” parkolóból indul-
tunk, kényelmes 45 perces, testet és lelket javító, a Batthyány
erdõgazdaság által gondozott gyönyörû erdõben megtett sétá-
ról volt szó. Mindenki visszanyerte az önbizalmát, amikor az
enyhén emelkedõ úton a szembe jövõ, idõnként velünk egy
irányba haladó, néha járáshibásnak tûnõ vagy túlsúlyos oszt-
rák „sógorok” hangos „Grüss Gott”-tal üdvözöltek bennünket. 

Az út neve „Steinlehrpfad”, azaz „Kõzet tanösvény”. Az út
mentén elhelyezett kisebb-nagyobb, néha óriás kõzetminták és
ezek magyar-nyelvû (!) leírása a kirándulás szakmai tartalmá-
nak kitöltése mellett alkalmat adott 1-1 perces pihenõre is.

Háromnegyed óra múlva ugyan többé, vagy kevésbé kiful-
ladva, de teljes létszámban értük el a határra épült Írottkõ ki-
látót. A kilátó legfelsõ szintjérõl a Keleti-Alpokig, a Fertõ-tó-
ig, némi képzelõerõvel akár a Balatonig is elláthattunk. Ott-
hon mindenki eldicsekedett, hogy „X+ néhány” éves korában
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A Kõzet Tanösvényen

A kilátónál



megmászta a Dunántúl legmagasabb csúcsát, a 884 m magas
Írottkõt.

A gyalogtúránk kiinduló pontján található hangulatos
„Ranch” elnevezésû osztrák vendéglõben elfogyasztott ebéd
után az autóbusszal tovább utaztunk Lockenhausra (Lékára).
A falu templomában a Nádasdy-kripta komor látnivalói után
megtekintettük a nagy múltú lékai lovagvárat, amely a Nádas-
dyakon kívül a Kanizsaiaké, és az Esterházyaké is volt egyko-
ron. Az egész várnak van egy különös hangulata, legendák vet-
ték, veszik körül. Sokan úgy vélik, hogy eredetileg a templomos
lovagoké volt a vár, manapság pedig titkos, szabadkõmûves
összejövetelek színhelyeként hallani róla. Megállapítottuk,
hogy osztrák szomszédaink példamutatóan tiszteletben tartják
a magyar történelmi emlékeket, magyar nyelvû prospektussal
és magyarul beszélõ személyzettel, szükség esetén magyar
nyelvû tárlatvezetéssel állnak a tõlünk érkezõ turisták rendel-
kezésére. 

A jó hangulatú és érdekes élményekkel teli kirándulásun-
kat Kõszeg rövid autóbuszos városnézésével zártuk, majd az
esti Szombathely-Veszprém-Várpalota gyorsvonattal utaztunk
haza.

-NGy-

„Fogadj örökbe egy bányagépet!”
Örökbefogadási nap a Bányászati és Ipari Skanzenben

2016. augusztus 26-án harmadik alkalommal rendezte meg
az OMBKE Tatabányai Helyi Szervezete és a Tatabányai Múzeum
a Bányászati és Ipari Skanzenben az örökbefogadási napot.

A Tatabányai Múzeum 1971-tõl – megalakulása óta – gyûj-
ti a helyi bányászat és munkáséletmód, az ipari tevékenység és
a bányászélet hétköznapi tárgyait. A 70-es évek végén, amikor
a legtöbb tatabányai bányaüzemben befejezõdött a termelés, a
múzeum kezdeményezte a Tatabányai Szénbányák Vállalatnál,
hogy a bezárásra szánt üzemek közül az egyik bemutatás céljá-
ból kerüljön a múzeum tulajdonába. A kérés meghallgatásra
talált és 1987-ben az „öreg XV-ös aknát” kiállítás céljára átad-
ták a múzeumnak. A Tatabányai Múzeum Bányászati és Ipari
Skanzenje az átadást követõ évben, 1988-ban már meg is nyi-
totta kapuit a látogatók elõtt. A skanzen megalapításának a
célja azt volt, hogy megõrizze a tatabányai medence szénbá-
nyászatának mûszaki-tárgyi emlékeit, és ennek érdekében foly-
tatják munkájukat a múzeum dolgozói azóta is. A nyitáskor
még csak az egykori irodaépületben kialakított kiállítások
(mérnöki iroda, igazgatói iroda, ásványgyûjtemény, felolvasó),
valamint a felszínen megtekinthetõ egykori üzemépületek fo-
gadták az érdeklõdõket. A nyitást követõ két évtizedben a mú-
zeum munkatársainak, a még mûködõ bányavállalatnak, és lel-
kes önkéntesek munkájának köszönhetõen komoly fejlõdés
történt a kiállítóhelyen. Az üzemudvaron kialakításra került
egy szabadtéri géppark, amely a helyi bányászatban alkalma-
zott mûszaki eszközöket mutatja be, elkészült egy föld alatti
bányatérség rekonstrukció, amely segít a látogatóknak elkép-
zelni a felszínen látható gépeket munka közben. Az egykori
üzemépületek melletti telken felépült több régi kolóniaház re-
konstrukciója, ahol bemutatásra kerültek a bányatelepen élõk
lakásviszonyai, a kereskedelem és oktatás létesítményei az
1896 és 1945 közötti idõszakban. Jelenleg a Tatabányai Bányá-
szati és Ipari Skanzen Magyarországon az egyetlen ipari skan-
zen. Olyan egyedülálló muzeális bemutatóhely, ahol együtt lát-
hatóak a bányászatban használt mûszaki eszközök, az egykori
lakóhelyi, munkahelyi és munkakörülmények a munkások la-
kásaival és lakóhely életmód. 

A skanzen megnyitása óta a tatabányai iskolák tanulói ál-
landó látogatói a kiállításoknak. A múzeum folyamatosan kap-
ja a pozitív visszajelzéseket a kiállításról az ország más részeirõl

és külföldrõl idelátogatóktól is. A múzeumi szakma is elismeri
az itt folytatott õrzõ és bemutató tevékenységet. 2004-ben a
skanzenben folyó muzeológiai munka elismeréseként a Magyar
Múzeumi Egyesület különdíját nyerte el a Tatabányai Múzeum.

Az üzemépületek és a nagyszámú technikai eszköz (136
darab különféle gép) folyamatos karbantartást igényel, mely
bizony komoly feladat elé állítja a múzeum kis létszámú mun-
katársi gárdáját. Segítséget jelent a munkában a Szabadtéri Bá-
nyászati Múzeum Alapítvány, mely a skanzen támogatására ala-
kult 1991-ben. Az értékek megõrzéshez azonban elkél a továb-
bi segítség. Az OMBKE Tatabányai Helyi Szervezetével a mú-
zeumnak a kezdetek óta jó szakmai kapcsolatai voltak, az
OMBKE tagjai az alapítás óta segítették a skanzen fejlesztését.
Ez a segítõ tevékenység öltött hivatalos formát 2014 tavaszán.
Megállapodás született az egyesület és a múzeum között az
ipari géppark gépeinek rendszeres karbantartására egy örök-
befogadási mozgalom elindításával. A megállapodás szerint az
örökbefogadó vállalja egy kiválasztott gép mûszaki karbantar-
tását a múzeum szakmai felügyelete mellett, az OMBKE pedig
vállalta az örökbefogadás megszervezését és a karbantartáshoz
szükséges eszközök, anyagok beszerzését. Az elsõ évben még
csak az OMBKE tagjai vállaltak védnökséget, fogadtak örökbe
gépeket. 2015-ben történt az akció kiterjesztése tatabányai la-
kosok, intézmények, civil szervezetek és vállalkozások bevoná-
sával. Az örökbefogadók képességeik szerint választanak ma-
guknak eszközt. Jelenleg 49 gép talált támogatóra. Az örökbe-
fogadottak között van kisméretõ szivattyú, láncos vonszoló és
egykor a külszínen közlekedõ mozdony is. 

Az örökbefogadók egy évben egyszer, augusztus végén, bá-
nyásznap elõtt Örökbefogadási Napot tartanak a skanzenben,
ez egyben egyfajta toborzás is új támogatók bevonására. 2016.
augusztus 26-án már harmadik alkalommal került megrende-
zésre az Örökbefogadás Napja. Az idei nap hasonlóan az elõ-
zõ kettõhöz jó hangulatban zajlott és eredményes volt; újabb
gépek találtak örökbefogadóra a nap során. Délelõtt a régi és
új örökbefogadók nagy igyekezettel gondozták gépeiket, a kar-
bantartáshoz használt festéket és vegyszereket a Tatabányai
Bányász Hagyományokért Alapítvány biztosította, hasonlóan az
elõzõ évi rendezvényhez. Kora délután a megfáradt munkáso-
kat az OMBKE tagjai által fõzött lecsó és némi sörital várta. A
nap beszélgetéssel és selmeci dalok éneklésével (az újabb ta-
goknál tanulásával), Nótaesttel zárult.

Az OMBKE helyi szervezete által elindított akció több ol-
dalról is hasznos kezdeményezés. A gépek állagmegóvásával
segíti a múlt mûszaki emlékeinek a megmaradását, Tatabánya
város lakosainak, civil szervezeteinek bevonásával erõsíti a he-
lyiek kötõdését lakóhelyük múltjához. Végezetül mindezzel a
település bányászhagyományainak megõrzését biztosítja, értel-
met adva a „Jó szerencsét!” köszöntésnek azon generációk szá-
mára is, akiknek a bányászat már csak emlék.

Kiss Vendel
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